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WIE JARIG IS...
VIERT FEEST

Zeker als je 50 jaar wordt, mag 
je dit vieren. Dit jaar is er volop 
aandacht besteed aan deze 

bijzondere verjaardag. We vieren 
feest, maar wel met een dubbel 
gevoel. Het feit dat ons werk keihard 
nodig is, brengt je bepaald niet in een 
feeststemming.
Anderzijds hebben we door al die 
jaren heen ons werk kunnen doen. 
Daarvoor zijn we dankbaar. Zeker als je 
bedenkt hoe ingrijpend het leven van 
mensen, jong en oud, soms verander-
de ten goede. Hun leven is niet meer 
hetzelfde!
Op diverse bijeenkomsten en via mails 
en kaarten heb ik al heel wat felicita-
ties ontvangen. De wensen zijn divers 
en uiteenlopend. Naast felicitaties 
komen er ook wensen als: op naar 

de volgende 50 jaar! Dat is een gulle 
wens met heel goede bedoelingen. 
Blijkbaar zien mensen de toegevoegde 
waarde van de organisatie en hopen ze 
dat we nog lang door mogen gaan met 
ons werk.
Iedereen die een beetje het nieuws 
volgt weet dat de noodzaak van ons 
werk is en blijft. De onrust in de 
wereld is groot. Op plekken waar we 
voorheen in relatieve veiligheid ons 
werk konden doen, werken partners 
nu met gevaar voor eigen leven. 
Het werk is er niet gemakkelijker op 
geworden. Als christelijke organisatie 
weten we ons geroepen om ons werk 
te blijven doen. Juist op plekken waar 
het moeilijk is.
Niet voor de komende 50 jaar maar…
totdat Hij weerkomt!
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Rina Molenaar
Directeur-bestuurder
r.molenaar@woordendaad.nl
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Een energietransitie kennen 
ze niet zo in Burkina Faso. 
‘Slechts één op de vijf inwo-

ners heeft toegang tot elektriciteit’, 
vertelt Cees Oosterhuis (projectleider 
Werk en Opleiding bij Woord en 
Daad). ‘En dat terwijl de zon acht 
uur per dag schijnt’. Zonne-energie 
kan dus een goudmijntje zijn, zou je 
zeggen. 
Nu de ontwikkelingen op dat terrein 
wereldwijd zo’n hoge vlucht nemen 
en zóveel mensen nog geen gebruik 
kunnen maken van een goed stroom-
net, bieden zonnepanelen ongekende 
mogelijkheden voor het West-Afri-
kaanse land. Niet voor niets neemt de 
vraag dan ook toe.
Maar helaas, Raphael had er niks 
aan. Hij had niet de juiste kennis om 

zonnepanelen te installeren en hij 
moest dus zijn potentiële klanten 
doorverwijzen naar de concurrent. ‘In 
die tijd installeerde ik alleen maar 12 
volt-lampen.’ Dat schuurde. 

WAARDIGE BAAN

Via een vriend hoorde Raphael van 
het Job Booster-project en de op-
leiding tot installateur van zonnepa-
nelen. Omdat hij tot dan toe steeds 

RAPHAEL INSTALLEERT 
NU ZONNEPANELEN IN 
BURKINA FASO

 Job Booster biedt waardig werk

Het is nogal een teleurstelling als er werk genoeg voor je is, maar je kúnt het 
niet. Dat overkwam de Burkinese elektricien Raphael Djiguimde een aantal 
jaar geleden. De goedgeluimde twintiger zat soms met de handen in het haar. 
Klanten kwamen wel naar hem toe, maar hij kon ze niet helpen.
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Raphael.

Raphael had genoeg 
klanten, maar hij 

kon ze niet helpen.
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Zonnepanelen bieden 
ongekende mogelijkheden 

in Burkina Faso.

INGEZOOMD 

nee moest verkopen, zag hij deze 
mogelijkheid als een prachtige kans 
voor z’n eigen business. ‘Op deze 
manier kan ik mijn klanten behouden 
en meer geld verdienen.’ 
In de praktijk kan hij nu meer dan 
alleen dat. ‘Soms kan ik zelfs geld 
naar mijn familie sturen. Dus ik kan 
zeggen dat ik vooruitgang boek. Dit 
is een waardige baan voor mij. Ik vind 
dat je het moet verdienen met zweet 
op je voorhoofd. Dát is een waardige 
baan.’ 

 Bekijk een video van Raphael 
aan het werk als elektricien in 

Burkina Faso.  
Scan de QR-code

December 2023 | 5
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‘SAMEN DE SCHERPTE  
OPZOEKEN, TEN GUNSTE 
VAN DE ALLERARMSTEN’

Over veertig jaar partnerschap in 
Bangladesh, en waar dat toe leidde:
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In 1998 openden we een ziekenhuis 
in een heel afgelegen gebied. De 
eerste drie jaar ging het voorspoe-

dig, maar daarna ging het financieel 
gezien achteruit. Na zes jaar ging het 
zo slecht dat het ziekenhuis gesloten 
moest worden. Ik was ontzettend in 
verwarring, dus ik begon te bidden.’
Aan het woord is Mark Munshi, di-
recteur van partnerorganisatie CSS in 
Bangladesh. ‘Toen voelde ik heel sterk 
in mijn hart dat ik met Woord en Daad 
moest gaan praten. En ze zeiden: ja, 
we gaan jullie steunen.’ 

TOEKOMSTBESTENDIG

Jan Lock, die als voormalig directeur 
van Woord en Daad vele jaren met 
Munshi samenwerkte, reageert: ‘Die 
keus om het ziekenhuis te steunen 
was al gemaakt, samen met de vader 
van Mark, Paul, kort voordat ik direc-
teur werd. Toen zagen we zelf eigenlijk 
al dat het een molensteen om onze 
hals was als we het ziekenhuis jaar in 
jaar uit zouden moeten ondersteunen. 
De enige uitweg was een toekomstbe-
stendig plan.’ 
Lock schetst hoe Woord en Daad, 
samen met CSS, ervoor zorgde dat 
het project op de langere termijn 
zelfstandig kon functioneren, door de 
gebruikers zelf ook iets te laten bij-

dragen. ‘We voerden vanaf het begin 
het gesprek rond de vraag hoe we 
dat verder konden dragen, zodat het 
ziekenhuis niet alleen een gebouw zou 
zijn, maar ook een gezondheidsdienst 
voor de omgeving. Die uitdaging heeft 
Mark opgepakt en samen zochten we 
daarin de scherpte ook wel op.’

EIGEN INKOMSTEN

Jaar na jaar ondersteunde Woord en 
Daad het ziekenhuis en de mensen in 
dit afgelegen gebied. En uiteindelijk 
bleek het plan succesvol te zijn: sinds 
zeven jaar draait het ziekenhuis op 

eigen inkomsten. ‘Denk je eens in 
hoeveel dit ziekenhuis betekent in een 
heel arm land. Elke dag ontvangen 
duizenden mensen medische zorg.’
Munshi noemt het voorbeeld om te 
illustreren dat Woord en Daad soms 
tegen de stroom in durft te kiezen. 
Zakelijk denken is een cultuur die door 
de eerste directeur, Gerrit Puttenstein, 

Al vanaf het ontstaan van Woord en Daad in de jaren 
’70 werkt de organisatie samen met internationale 
partnerorganisaties. Eén van die organisaties is CSS 
in Bangladesh, waarmee de samenwerking teruggaat 
tot de jaren ’80. Bij een bezoek aan Nederland eerder 
dit jaar blikken directeur Mark Munshi en voormalig 
Woord en Daad-directeur Jan Lock terug op dit partner-
schap: ‘We zijn elkaar altijd blijven respecteren.’

UITGEZOOMD

‘Ik voelde heel sterk 
dat ik met Woord en 

Daad moest gaan 
praten.’

Mark Munshi, directeur van  
partnerorganisatie CSS.
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in de organisatie is ingebracht, geeft 
Lock aan. ‘Hij stelde bijvoorbeeld de 
regel in dat in totaal slechts 10 pro-
cent van de inkomsten aan overhead 
besteed mag worden. Die lijn hebben 
we altijd vastgehouden.’

ELKAAR VERDER BRENGEN

Munshi: ‘In dit werk is het van belang 
dat je het met elkaar oneens kunt zijn, 
maar elkaar te allen tijde blijft respec-
teren. Dat is in de veertig jaar die we 
samenwerken altijd het geval geweest. 
Je moet bereid zijn je gedachten en 
waarden open met elkaar te delen.’
‘We wisten altijd wat we aan elkaar 
hadden,’ reageert Lock. ‘Projecten 
waar we soms eerst zorgen over 
hadden, resulteerden uiteindelijk vaak 
in iets goeds. Ik denk aan het micro-
kredietprogramma dat we samen met 
CSS hadden, dat ook een lastige start 

kende. Maar het heeft aan de basis 
gestaan van investeringsmaatschappij 
Incluvest. Ik herinner me ook dat Mark 
de aanzet gaf voor meer samenwer-
king in de regio’s. Hij zei: “Ik zit hier 
alleen in Bangladesh, jullie hebben ook 
partners in andere Aziatische landen, 
kunnen we geen dingen gezamenlijk 
oppakken?” Dus we brachten elkaar 

vanuit dat partnerschap in alle open-
heid steeds een stap verder. Uiteinde-
lijk leidde dat tot steeds intensievere 
samenwerking in de regio, met alle 
benodigde partijen, om echt een 
verschil te kunnen maken.’

POSITIEVE ONTWIKKELINGEN

‘Ik heb geen woorden om de impact te 
beschrijven die het werk heeft gehad,’ 
zegt Munshi. ‘Het heeft voor zoveel 
mensen iets betekend – de aller-
armsten, mensen die door iedereen 
genegeerd werden. Woord en Daad is 
altijd bij ons gebleven, al bijna veertig 
jaar, in goede en slechte tijden. Ik ben 
zeer dankbaar voor de ontwikkeling 
die Bangladesh in de laatste decennia 
heeft doorgemaakt. Het denken over 
vrouwen is totaal veranderd, kindhu-
welijken zijn sterk teruggedrongen, de 
kindersterfte is afgenomen en iedere 
nieuwe generatie is beter geschoold 
dan de generatie ervoor.’

JEZUS’ LIEFDE LATEN ZIEN

Om de impact van het werk te 
illustreren, vertelt Munshi een per-

soonlijke ervaring: ‘In 1995 woedde 
een brand in een gemeenschap 
van zo’n 700 families. We gingen 
ernaartoe om noodhulp te verlenen. 
Een bejaarde vrouw kwam naar ons 
toe en vroeg: “Waarom zijn jullie, 
als christelijke organisatie, als enige 
hier?” Ik zei: “Ik ben hier omdat 
Jezus ons liefheeft.” In het overwe-
gend islamitische Bangladesh kun 
je meestentijds niet openlijk uit de 
Bijbel vertellen, want dat accepteren 
mensen niet. Maar Jezus gaf ons de 
opdracht om Zijn liefde te laten zien 
door onze werken. En veel mensen 
openden hun hart voor het Woord. 
Dat blijft me raken.’   

 Dit artikel is mede gebaseerd 
op de bijdrage van Jan Lock en 
Mark Munshi tijdens de jubile-
umbijeenkomst op 17 juni. De 
volledige bijeenkomst is terug 
te zien via het YouTube-kanaal 

van de Grote Kerk 
Leerdam.

‘Ik ben hier omdat 
Jezus ons liefheeft.’

Ir. Jan Lock was van 
1994 tot en met 2018 

directeur-bestuurder van 
Woord en Daad.

WOORDENDAAD.NL/ONDERNEMING

Ik wens jou...

v
Lesmateriaal 

€ 10

v
Ondernemerscoaching 

€ 25

v
Eén trainingsdag

€ 50

v
Een nieuwe onderneming  

€ 500

Glunderend neemt Nathalie Kabore uit Burkina Faso een 
brief in ontvangst van de Nederlandse Janine. Samen 
zijn ze ondernemer. Ver weg van elkaar, toch dichtbij. 
Verbonden in de hoop van Kerst, zien ze elkaar. 

Maakt u het verschil voor jonge ondernemers 
zoals Nathalie?

‘Ik wens jou een levendig en bruisend atelier, 
waarin je elke dag kunt werken aan jouw
toekomst en aan die van je gezin.’ 
- Janine Hoekman, Eigenaar duurzaam kledingmerk Common & Sense 

Doneer via onderstaande link 
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DRAAGT U BIJ
AAN DIT DOEL?

WOORDENDAAD.NL/ONDERNEMING

Ik wens jou...

v
Lesmateriaal 

€ 10

v
Ondernemerscoaching 

€ 25

v
Eén trainingsdag

€ 50

v
Een nieuwe onderneming  

€ 500

Glunderend neemt Nathalie Kabore uit Burkina Faso een 
brief in ontvangst van de Nederlandse Janine. Samen 
zijn ze ondernemer. Ver weg van elkaar, toch dichtbij. 
Verbonden in de hoop van Kerst, zien ze elkaar. 

Maakt u het verschil voor jonge ondernemers 
zoals Nathalie?

‘Ik wens jou een levendig en bruisend atelier, 
waarin je elke dag kunt werken aan jouw
toekomst en aan die van je gezin.’ 
- Janine Hoekman, Eigenaar duurzaam kledingmerk Common & Sense 

Doneer via onderstaande link 
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‘IK HEB EEN ZWAK 
VOOR HET OPLEIDEN 
VAN JONGEREN’

Ben van der Steeg:
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Van der Steeg ontwikkelt en bouwt nieuwbouwwo-
ningen en gebouwen voor zorginstellingen in de regio 
Genemuiden en in de Flevopolder. Vanaf de zijlijn is 
Ben nog elke dag met het bedrijf bezig. Daarnaast 
is hij zowel zakelijk als privé op allerlei manieren bij 
Woord en Daad betrokken. 

WAT MOTIVEERT U OM WOORD EN DAAD TE STEUNEN?

‘Je moet wat doen voor je naaste. Ik heb altijd een 
zwak gehad voor Woord en Daad. De overheadkosten 
zijn laag en het is een christelijke organisatie. Vanuit 
mijn betrokkenheid bij het Business Platform, maakte 
ik een aantal reizen. Onder andere naar Bangladesh, 
Burkina Faso, Ethiopië en Nicaragua. Op reis zie je en 
ruik je de armoede. Het is mooi dat je met middelen 
iets kan bereiken. Dat je de nood een beetje kan 
verzachten.’

HOE ZIET UW BETROKKENHEID BIJ WOORD EN DAAD 

ERUIT? 

‘Het begon met het Business Platform waar ik me 
in 2006 bij aansloot. Vervolgens was ik één van de 
oprichters van de RegioOndernemers Genemuiden, 
waar ik nu nog lid van ben. Sinds 2011 is het bedrijf 
aangesloten bij Bouwgroepfonds Genemuiden, waar-
mee we Woord en Daad-projecten steunen.  
Ook het 100-jarig jubileum van Van der Steeg stond in 
het teken van Woord en Daad. Er werd een jaar lang 
een huizenbouwproject in Bangladesh gepromoot. En 
zelf ben ik comitélid. Als comité organiseren we aller-
lei activiteiten, zoals zangavonden en een brodenactie 
om geld in te zamelen voor Woord en Daad.’

IS ER VEEL VERANDERD IN DE TIJD DAT U BETROKKEN 

BENT BIJ WOORD EN DAAD? 

‘Eigenlijk niet: de nood is er altijd. Wel zijn er steeds 
nieuwe, actuele projecten, zoals Job Booster Tsjaad. Ik 
heb een zwak voor het opleiden van jongeren. In Ge-
nemuiden ben ik betrokken bij Opleidingsvereniging 
Genemuiden (OVG). Al 40 jaar leiden we jongeren 
op om in de bouw te gaan werken. Daardoor spreken 
projecten als Job Booster me aan.’

WOORD EN DAAD BESTAAT 50 JAAR. WAT ZOU U DE 

ORGANISATIE WILLEN MEEGEVEN?  

‘Gods hulp is altijd nodig. Ga door waarmee je bezig 
bent. Houd in het oog dat het geld goed besteed 
wordt. En houd de sponsors daar zorgvuldig van op 
de hoogte. Dat is belangrijk.’ 

Door heel het land zijn groepen 

ondernemers betrokken bij het werk 

van Woord en Daad. Wie zijn die 

ondernemers? Elke editie gaan we in 

gesprek met één van de RO-leden.

‘IK HEB EEN ZWAK 
VOOR HET OPLEIDEN 
VAN JONGEREN’

‘Mijn kinderen groeiden op met Woord en Daad’, vertelt Ben van der Steeg. 
Hij is de derde generatie in het familiebedrijf in Genemuiden, dat bouwt en 
ontwikkelt sinds 1917. ‘Ik ben 69 en heb het bedrijf inmiddels overgedaan 
aan mijn oudste dochter Anne en jongste zoon Berend Jan.’ Of ze ook zijn 
betrokkenheid bij Woord en Daad overnemen? ‘Berend Jan heeft veel werk 
gedaan voor het huizenbouwproject in Bangladesh en ze gaan graag mee 
naar de RegioOndernemers Genemuiden. Voor de andere bijeenkomsten 
word ik meestal afgevaardigd. Ik vind het leuk om erbij te zijn.’ 

Ben van der Steeg met zijn zoon en dochter.

December 2023 | 11



WERELDEN BIJ 
ELKAAR BRENGEN

Pionier binnen de ondernemersachterban 

Als één van de eerste ondernemers raakte hij betrokken bij Woord en Daad, al meer 
dan 25 jaar geleden. Henk de Pagter, die een groot deel van zijn werkzame leven 
algemeen directeur was van Kanters Bouwbedrijven, stak als voorzitter veel energie 
in de oprichting en uitbreiding van het Business Platform. Via Stichting De Pagter 
Fonds doneert hij daarnaast aan diverse projecten in landen waar Woord en Daad 
werkt. ‘Waarom zou je alles voor jezelf houden? Als ik erin geloof, doe ik mee.’

Enkele dagen na zijn 75e 
verjaardag treffen we elkaar in 
het kantoor van DPB Consult, 

waar Henk de Pagter nog zo’n 2,5 
dag per week werkzaam is. ‘Ik heb 
de gezondheid en ik vind het leuk,’ 
zegt hij nuchter. Vanuit dit kantoor 
in Barendrecht wordt het vastgoed 
beheerd dat De Pagter aanhield nadat 
hij Kanters Bouwbedrijven verkocht. 
En het bestand is sindsdien uitgebreid: 
‘Het gaat om winkels, kantoorpanden, 
woningen en recreatief vastgoed in 
Zuidwest-Nederland.’

MEERJARENPROJECTEN

Het in 2002 opgerichte De Pag-
ter Fonds doneert aan projecten 
en partnerschappen op het gebied 
van onderwijs, gezondheidszorg en 
werkgelegenheid. De Pagter: ‘Sindsdien 
verliepen donaties vanuit het bedrijf via 
het De Pagter Fonds. Het fonds had 
meteen een ANBI-status en het gaf ons 

de mogelijkheid om ons meer op meer-
jarenprojecten te richten. In het bestuur 
zat in die jaren onder meer Teun van 
den Dool, een ondernemer die ook een 
warm hart had voor Woord en Daad.’ 

Samen speelden Van den Dool – hij 
overleed in 2014 – en De Pagter met 
mede-ondernemer Dick den Hertog 
een belangrijke rol bij de oprichting 
van het ondernemersnetwerk Business 
Platform. ‘Tot die tijd trokken onderne-
mers en goede doelen nog nauwelijks 
met elkaar op. Het waren ook echt 
twee verschillende werelden. Een 
ondernemer is gericht op het doel, op 
efficiëntie en beheersing van kosten. 
Bij goededoelenorganisaties ging het 
in die tijd vaak wat gemakkelijker. Die 
eerste jaren voerden we dan ook wel 
eens stevige gesprekken. Wij onderne-
mers zaten op de centen. We wilden 
bij alles weten: hoe pak je het aan, wat 
wil je bereiken en wat gaat het kosten? 

Het heeft wel een paar jaar geduurd 
voordat we elkaar echt gevonden 
hebben. Maar Woord en Daad, toen 
met Jan Lock en Wim Hasselman, 
stond voor een zakelijke aanpak, dus 
uiteindelijk werkte het goed. En de 
betrokkenheid van ondernemers is tot 
op de dag van vandaag een succes.’

BLIKVERRUIMEND

Wat De Pagter motiveert om bij 
ontwikkelingssamenwerking betrokken 
te zijn? ‘Als je ziet wat er in de wereld 
gebeurt, welke nood er is... Dan kun 
je alleen maar constateren dat we het 
hier ontzettend goed hebben, ondanks 
dat we vaak klagen over kleine dingen. 
Ik vind het niet meer dan normaal 
dat je daarin meedenkt en meehelpt, 
ook vanuit je christelijke levensvisie. 
Waarom zou je altijd alles voor jezelf 
houden?’ Daarnaast werkt het contact 
met medechristenen wereldwijd 
enorm inspirerend, merkt De Pagter BE
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op. ‘De warmte en expressie van de 
mensen, daar krijg ik kippenvel van. Ik 
vind kerkdiensten in Afrika prachtig. 
Zulke ervaringen verruimen je blik, dat 
is zo waardevol. Ik denk ook aan een 
ervaring in Ethiopië, waar dr. Minas 
in een restaurant opstond om voor te 
gaan in gebed. Van die vrijmoedigheid 
kunnen we veel leren.’

Ethiopië: het is een land waar De 
Pagter in de afgelopen decennia in 
het bijzonder bij betrokken raakte. 
‘Van 2006 tot 2011 begeleidden we 
met een consortium van Nederlandse 
bedrijven de bouw van een hogeschool 
in Addis Abeba, het Hope University 
College. We bezochten de bouw ook 
geregeld om de voortgang te bewaken. 
Ook mijn vrouw is twee keer mee 
geweest naar Ethiopië. Dat waren 
prachtige reizen. De hogeschool werd 
in 2011 opgeleverd. In 2019 bezocht 
ik Ethiopië opnieuw vanwege mijn be-

trokkenheid bij het partnerschap EYE, 
dat werkgelegenheid creëert voor Ethi-
opische jongeren. Op de laatste dag 
van onze reis werden we ontvangen 
bij het Hope University College. Het 

was mooi om alle bedrijvigheid daar te 
zien. Het functionéért echt, daar ben 
ik blij mee. Per jaar studeren meer dan 
100 studenten af op hbo-niveau en 95 
procent heeft direct werk. In een land 
met zo veel uitdagingen is dat echt een 
prestatie.’

HOE KIJKT U NU NAAR WOORD EN 

DAAD, BIJ HET VIJFTIGJARIG BESTAAN?

‘Woord en Daad heeft in de afgelopen 
25 jaar natuurlijk een flinke ontwikke-

ling doorgemaakt. Destijds waren we 
als donoren heel direct bij projecten 
betrokken, nu is er meer afstand. En ik 
snap het ook, het is belangrijk om mee 
te bewegen. Net als wij dat destijds als 
bouwbedrijf deden, moet Woord en 
Daad zich presenteren op de markt, 
meedoen met tenders en aanbeste-
dingen. Het gaat soms om miljoenen-
projecten. Groei vraagt ook wel dat je 
je organisatie anders inricht, dat heb ik 
zelf ook meegemaakt. Tegelijk vind ik 
het belangrijk dat het contact met de 
achterban, ook met ondernemers, goed 
blijft, en dat je niet steunt op één of 
twee grote donoren. En: het resultaat 
moet meetbaar blijven.
Terugkijkend ben ik dankbaar dat we in 
al die jaren veel hebben kunnen doen. 
Maar ik moet concluderen dat het een 
druppel op de gloeiende plaat blijft. Ik 
geloof dan ook dat je uiteindelijk vooral 
moet kijken naar het verschil dat je 
hebt gemaakt op individueel niveau.’ 

‘Kerkdiensten in  
Afrika vind ik prachtig.’

Henk de Pagter heeft een bijzondere 
betrokkenheid op Ethiopië.
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Wat mag goeddoen 
je kosten?

Veel mensen willen iets betekenen, 
iets nalaten. Dat kun je doen door in 
positieve zin een steentje bij te dra-
gen. Bijvoorbeeld door producten te 
maken die nodig zijn voor de bouw, 
veehouderij, enzovoorts. Of door 
een goed doel te steunen. Maar: zijn 
we ondertussen bezig om onze ne-
gatieve impact op de schepping en 
op andere mensen te minimaliseren? 
Een belangrijke vraag, die niet alleen 
betrekking heeft op onze directe 
omgeving, maar ook op mens en 
milieu ver weg. Kunnen we ‘goed-
doen’ als we ons niet bezighouden 
met wat er mogelijk misgaat aan 
het begin van onze waardeketens, 
op de Filippijnen, of in Afrika? Als 
Woord en Daad gaan we graag met 
ondernemers in onze achterban in 
gesprek over ondernemen met oog 
voor mens en milieu.

 Wilt u eens doorpraten over 
wat dit betekent voor uw onder-
neming? Neem contact op met 
Kees Knulst via 
cjp.knulst@woordendaad.nl.

Gift of Love, 
GESCHENK VOL VREUGDE

‘Met Kerst herdenken we dat Jezus, 
de Redder van deze wereld is 
geboren,’ zo vertelt Liliana van onze 
partnerorganisatie Conviventia.  ‘We 
zingen kerstliederen, eten samen 
en delen cadeaus uit.’ Voor een 
kind dat opgroeit in armoede is een 
cadeau krijgen niet vanzelfsprekend. 
Daarom maakt Woord en Daad 
rond Kerst ieder kind op school 
blij met een Gift of Love. Meestal 
betreft het iets leuks, bijvoorbeeld 
speelgoed, en iets nuttigs zoals 
kleding of schoolbenodigdheden. 
Het is voor de kinderen jaarlijks een 
moment om naar uit te kijken. U 
kunt bijdragen aan Gift of Love! En 
op de website geven we een klein 
inkijkje in hoe verschillende partners 
het kerstfeest vieren.

 woordendaad.nl/giftoflove 

IN HET KORT

Business Meeting 
2023: 
EEN WAARDEVOLLE  
BIJEENKOMST

Op 8 november organiseerden wij 
onze jaarlijkse Business Meeting. Een 
mooie bijeenkomst in het teken van 
Fiber for the Future, ofwel: vezels voor 
de toekomst. Abaca is een prachtig 
product dat veel te bieden heeft voor 
de Filipijnen. Niet voor niets doen veel 
boeren graag mee met het project. 
In vier verschillende rondes kwamen 
verschillende aspecten langs. Met het 
oog op Internationaal Maatschappelijk 
Verantwoord Ondernemen (IMVO) 
werd de prikkelende vraag gesteld: 
wat mag goeddoen ons kosten? En 
in tijden van klimaatdiscussies kan de 
vraag gesteld worden: zijn klimaat en 
economie eigenlijk een goede match? 
Een inspirerende bijeenkomst vol 
waardevolle gesprekken. Dank aan 
ieder die er was!
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Sainvilus Point du Jour is predikant en 
directeur van AMG Haïti. ‘Veel kinderen 
in Haïti leven op straat: ze bedelen of 

maken auto’s schoon. Veel van hen sluiten zich 
aan bij bendes. 12-jarigen lopen soms met 
wapens rond. AMG Haïti focust op onderwijs, 
zodat kinderen kunnen leren, aan het werk 
gaan en een leven opbouwen. Zoveel mogelijk 
kinderen van de straat naar school laten gaan, 
is ons doel.’

‘AMG Haïti is opgericht door mijn oudste broer’, 
vertelt Sainvilus.  Hij startte deze organisatie om 
kinderen in arme en risicovolle gemeenschappen 
te helpen. Zelf studeerde en werkte ik in Ame-
rika. Ik werd predikant en kerkplanter. Voor een 
periode ging ik terug naar Haïti om mijn broer te 
helpen met zijn werk bij AMG Haïti. Toen mijn 
broer overleed kwam ik in 2003 opnieuw terug 
en werd directeur van de organisatie.’

GELOOF

Sainvilus is geboren in een christelijke familie 
op het platteland. ‘Mijn vader was predikant. 
We waren arm en hadden een hard leven. Maar 
ik wist dat God voor onze familie zorgde. Zo 
wilde ik later ook voor kinderen zorgen die dat 
niet kunnen. Mijn geloof geeft me de kracht 
daarvoor. Het leven is niet makkelijk in Haïti. 

Maar omdat ik op God vertrouw, kan Hij me 
gebruiken.’
‘Mijn grootste voorbeeld is Jezus Christus. De 
mensen volgden Hem naar de bergen buiten 
de stad. Daar kregen ze honger. Jezus bad voor 
hen, gaf hun te eten en begon hen daarna te 
onderwijzen. Als iemand honger heeft, kan hij 
niet leren. Dat geldt voor kinderen op school, 
maar ook voor volwassenen. Als wij op missie 
gaan, doen we als Jezus. 

VOEDSEL

Veel mensen in Haïti hebben honger. Ze staan 
’s morgens op, zonder dat ze weten wat ze die 
dag te eten hebben. We koken eerst voor de 
mensen en geven hen te eten. Daarna gaan we 
zitten en delen het Evangelie. Overal waar dat 
kan, starten we een kerk en indien mogelijk een 
school. Als kinderen naar school gaan, is de kans 
veel kleiner dat zij zich bij een bende aansluiten. 
Ze leren een beroep en gaan aan het werk. Ze 
horen het Evangelie en worden christen. Som-
migen worden zelfs leiders in de kerk.’
‘Mijn boodschap voor christenen in Neder-
land is: volg het voorbeeld van Jezus Christus. 
Probeer hen te voeden die dat zelf niet kunnen, 
vooral kinderen. Jezus gaf Zijn leven voor 
ons: Hij gaf alles. En bid voor ons. Dat is heel 
belangrijk.’ 

Sainvilus Point du Jour
predikant en directeur 
AMG Haïti
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‘OMDAT IK OP GOD 
VERTROUW, KAN HIJ 
ME GEBRUIKEN’

WOORD IN PRAKTIJK
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‘Jezus bad voor de mensen, 
gaf hun te eten en begon hen 

daarna te onderwijzen.’ 

Sainvilus Point du Jour,
directeur AMG Haïti

Lees het interview op pagina 15.


